
На завършилата наскоро 
30-а юбилейна неформална 
среща на лидерите на Азиатско-
тихоокеанското икономическо 
сътрудничество (АТИС) много 
често отекваше призивът “За 
следващите 30 „златни години“! 
Една оптимистична метафора, 
едно искрено пожелание 
следващият тридесетгодишен 
период на организацията да 
бъде още по-успешен и значим. 

Основанията за това са 
редица. Да погледнем фактите. 
През последните 3 десетилетия 
средното ниво на митата 
в Азиатско-тихоокеанския 
регион е спаднало от 17% 
на 5%; приносът на АТИС 
към световния икономически 
растеж е достигнал 70%; 
средните доходи на глава от 
населението са нараснали 
повече от четири пъти, а един 
милиард души успешно са се 
избавили от бедността. Все 
по-често се говори за „азиатско-
тихоокеанското чудо“. А този 
феномен, разбира се, не може 
да бъде откъснат от огромния 
растеж на КНР.

За изтеклия период регионът 
на АТИС се превърна в най-
динамичния център на растеж 
на световната икономика. 
Същевременно бе изправен 
пред негативни тенденции 
като антиглобализацията и 
небалансираното развитие.  
На форума в Сан Франциско 
Си Дзинпин неслучайно 
акцентира върху това АТИС да 
следва „първоначалния си дух 
на единство и сътрудничество 
и да обедини усилията си за 
насърчаване на висококачествен 
растеж в Азиатско-тихоокеанския 
регион“. Един призив, отговарящ 
на пулса и изискванията на 
времето. Ако остане верен на 
първоначалните принципи на 
организацията, АТИС наистина 
ще навлезе в периода на 
следващите 30 „златни години“ в 
аналите на своята история.

Петър Герасимов

За следващите 30 
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2За динамична, силна 
и мирна Азиатско-
тихоокеанска общност
На 17 ноември председателят 
на Китай Си Дзинпин произнесе 
важна реч на 30-ата неформална 
среща на лидерите на Азиатско-
тихоокеанското икономическо 
сътрудничество (АТИС), която се 
проведе в Сан Франциско.

Посланикът на КНР Дун 
Сяодзюн бе награден с 
орден „Мадарски конник” 
- първа степен
Българският президент Румен 
Радев удостои посланика на КНР 
Дун Сяодзюн с орден „Мадарски 
конник“ първа степен за заслугите 
в задълбочаването на двустранните 
отношения между България и Китай.

I I

Манастирът Палкхор 
в Южен Тибет

Струнният оркестър  
на Хонконг в София13

Хибридният ориз – 
едно откритие за 
всички хора

Колоезденето става все  
по-популярен сред децата в Китай

4



2 днесКитай
24 – 30.11.2023

За динамична, силна 
и мирна Азиатско-
тихоокеанска общност

Н
а 17 ноември 
председателят на 
Китай Си Дзин- 
пин произнесе ва-
жна реч на 30-ата  
неформална сре-

ща на лидерите на АТИС, 
която се проведе в Сан 
Франциско.

Си Дзинпин заяви: „Тря- 
бва да спазваме целите на 
Азиатско-тихоокеанско съ-
трудничество, да отговорим 
благоразумно на призива на 
времето, да работим заед-
но за решаването на гло-
балните проблеми, да ре-
ализираме изцяло визията 
от Путраджая, да изградим 
отворена, динамична, сил-
на и мирна Азиатско-тихо-
океанска общност и да по-
стигнем общ просперитет за 
народите и бъдещите поко-
ления от Азиатско-тихооке-
анския регион“.

Си Дзинпин се противо- 
поставя на политизирането, 
милитаризирането на ико-
номическите и търговски-
те въпроси и прекаляване-
то с концепцията за нацио-
нална сигурност. Той при-
зова също всички члено-
ве на АТИС да защитават 

свободната, отворена тър-
говия и инвестиции, да ук-
репват многостранната тър-
говска система, ориентира-
на към СТО, и да поддър-
жат стабилността и плавния 
поток на световните индус-
триални вериги и веригите 
за доставки.

новини

итайската дър-
жавна железо-
пътна корпо-
рация съобща-
ва, че общо 336 
милиона желе-

зопътни пътнически пъ-
тувания са били извърше-
ни в цялата страна за ме-
сец октомври. Това отбе-
лязва увеличение с 25,44 
милиона, или 8,2 процен-
та, спрямо същия период 
на 2019 г.

По време на осемте по- 

чивни дни в началото на 
октомври средният брой 
ежедневни пътнически 
пътувания, обслужвани 
от китайските железни-
ци, достигна 16,02 мили-
она, което е с 22% пове-
че спрямо същия период  
на 2019 г. „Китайските же-
лезници непрекъснато уве-
личават капацитета си и 
умело управляват разпи-
санията в съответствие с 
нуждите на пътниците“, се 
казва още в съобщението.

336 млн. жп пътувания 
през октомври в 
Поднебесната

К

аскоро Китай- 
ската народна 
банка и Нацио- 
налната адми-
нистрация за 
финансово ре-

гулиране са одобрили за-
явление от китайското съв-
местно предприятие на 
Mastercard за извършване 
на клирингови операции на 
банкови карти в страната.

Mastercard NUCC Infor- 
mation Technology (Beijing), 
съвместно предприятие на 
международната финансо-
ва корпорация Mastercard 
и NetsUnion Clearing Cor- 
poration, вече ще може да 
издава банкови карти в 

юани. Това е втората чуж-
дестранна клирингова ин-
ституция за банкови кар-
ти, която навлиза на ки-
тайския пазар след като 
през 2020 година централ-
ната банка на Китай одо-
бри съвместно предприя-
тие на American Express.

Експертите отбеляз-
ват, че ходът е благоприя-
тен за изграждане на ста-
билна пазарна структура 
на банкови карти с ефек-
тивна конкуренция и за-
дълбочаване на структур-
ната реформа, показвай-
ки решимостта на Китай 
за отваряне към остана-
лия свят. 

Mastercard вече ще 
може да издава 
банкови карти в 
китайски юани

Н

Н
а 20 ноември се 
проведе онлайн 
десетата среща 
на механизма 
за диалог между 
управляващите 

партии на Китай и Русия. 
Генералният секретар на 
ЦК на ККП и председател 
на КНР Си Дзинпин и ру-
ският президент Владимир 
Путин изпратиха поздрави-
телни послания до срещата.

В своето писмо Си Дзин- 
пин заявява, че следващата 
година се навършват 75 го-
дини от установяването на 
дипломатическите отноше-
ния между Китай и Русия, 
и Пекин е готов да върви, 
заедно с Москва, в крак с 
времето, развивайки добро-
съседството, всестранната 
стратегическа координация 
и взаимноизгодно сътруд-
ничество.

Обменът и сътрудничест- 

Десетата среща между 
управляващите партии на 
Русия и Китай

вото между ККП и „Един-
на Русия“ са важна част от 
съдържанието на днешни-
те китайско-руски отноше-
ния. Надявам се двете пар-
тии да изпълнят своята от-
говорност, да създават нови 
възможности за сътрудни-
чество и да допринесат за 
изграждането на общност-
та на споделена съдба, пи-
ше още Си Дзинпин.

В поздравителното пис-
мо на Путин се посочва, 
че всестранното стратеги-
ческо партньорство между 
Китай и Русия е на най-ви-
соко ниво в историята. Пар-
тия „Единна Русия“ и ККП 
провеждат конструктивен 
обмен на високо ниво и сти-
мулират бързото развитие 
на сътрудничеството, каз-
ва Путин.

На 19 ноември в Шънджън 
бе закрито 25-ото издание 
на Китайското изложение 
за високи технологии. В 
него участваха повече от 
4000 предприятия от над 
105 страни и райони, които 
представиха 681 нови 
продукта. Сключените сделки 
в рамките на панаира са 
били на стойност близо 37,3 
милиарда юана. 

Китайското изложение  
за високи технологии
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记者手记：从习近平主席旧金山之行感悟“道之所在”
历史走到今天，世界面

临很多问题。一个走向复
兴的大国，在人类前行的历
史进程中如何肩负起自己
的责任，历史将如实记录。

2023年11月14日至17
日，举世瞩目的四天。

在美国西海岸城市旧
金山，中国国家主席习近
平应邀同美国总统拜登举
行中美元首会晤，同时应
邀出席亚太经合组织第三
十次领导人非正式会议。

面对动荡变革的世界，
大国当如何作为？习近平
主席旧金山之行的一场场
活动、一个个细节里，蕴
藏着意蕴深远的答案。

（一）寻大国相处
之道“中美要好好打
交道。”

11月15日晚，在出席美
国友好团体联合举行的
欢迎宴会时，习近平主席
用质朴的话语，道出一个
走向复兴大国的真诚愿
望，也道出国际社会的共
同期盼。

大国对历史、对人民、
对世界，都担负着沉甸甸
的责任。作为世界上最大
的发展中国家和发达国
家，中美两个大国能否走
出一条超越“修昔底德陷
阱”的正确相处之道，攸关
世界和平与发展，攸关子
孙后代的美好未来。

“中国愿意同美国做伙
伴、做朋友。”习近平主席
清晰明确的话语，是经过
深刻思考后的表达。

做伙伴，而不是 做 对
手。这是胸怀天下的大国
领袖的坦荡和真诚。

两段小插曲，为中美探
索相处之道、从旧金山再
出发写下新的注脚——

午宴 之前，拜登 总 统
特地向习近平主席展示了
手机里的一张照片，正是
1985年青年习近平首次访
美时，在旧金山金门大桥
前的一张留影。“您一点都
没变！”拜登总统说。现场
顿时响起一阵欢笑声。

会晤结束时，两国元首
话别。

“这车好漂亮啊。”
“红旗车，国产的。”
“就像我的凯迪拉克一

样。”
斐洛里庄园里的这两

段对话被全球网友刷屏。
相互尊重、和平共处、

合作共 赢。对于中美 这
样两个大国，只要用心交
往、真诚相待、平等合作，
完全可以美美与共，书写
下有利于两国、有利于世
界的佳话。

（二）论再创“亚太
奇迹”之道

今年是亚太经合组织
领导人第三十次聚首。30
年来，亚太地区始终走在
全球开放发展的前沿，“亚

太奇迹”举世瞩目，也带给
当今世界许多启示。

30年来，中国始终是亚
太开放合作的坚定支持
者和积极推动者。百年变
局深深影响亚太之际，中
国方案、中国倡议、中国角
色，举足轻重。

回应亚太各方和世界
各国期 待，出席会 议 期
间，习近平主席连续发表
重要讲话。

在向亚太经合组织工
商领导人峰会发表的书面
演讲中，习近平主席重温
亚太合作初心，总结深刻
启示— —开放包容是亚
太合作的主旋律，共同发
展是亚太合作的总目标，
求同存异是亚太合作的好
做法。

出席亚太经合组织领
导人同东道主嘉宾非正式
对话会时，习近平主席指
出，要进一步凝聚共识，
聚焦行动，为全球可持续
发展事业注入更大动力。

在亚太经合组织第三十
次领导人非正式会议上，
习近平主席呼吁各方深入
思考亚太发展的时代之
问：“要把一个什么样的亚
太带到本世纪中叶？如何
打造亚太发展的下一个‘
黄金三十年’？在这一进程
中如何更好发挥亚太经合
组织作用？”

30年弹指一挥间。从历
史中汲取智慧，方能更好
地迈向未来。

如何打造亚太发展的
下一个“黄金三十年”？习
近平主席的话 语言近旨
远：“中国人应该秉持亚太
合作初心，负责任地回应
时代呼唤，携手应对全球
性挑战。”

坚持创新驱动、坚持开
放导向、坚持绿色发展、
坚持普惠共享— —秉持
合 作 初心，着眼 共同发

我有力量”；
“ 我 将 无 我 、不 负 人

民，这 就 是我 终生的信
念”……

习近平主席用饱含深情
的话语向世界阐明：中国
式现代化的出发点和落脚
点是让14亿多中国人民过
上更加美好的生活。

而对世界来说，这意味
着更加广阔的市场和前所
未有的合作机遇。

在旧金山期间，习近平
主席在下榻酒店会见了前
来出席亚太经合组织领导
人非正式会议等活动的多
国领导人。会议间隙，许
多领导人主动走上前同习
近平主席亲切交流互动。

面向未来，中国的高质
量发展，中华民族的伟大
复兴，需要一个有利的外
部 环 境；世界要 应 对种
种全球性危机和挑战，也
需要一个持续向好发展
的中国。

联合举行宴会欢 迎习近
平主席。新朋老友欢聚一
堂，场面盛大热烈。

“我相信，中美关系的大
门一旦打开，就不会再被
关上。两国人民友好事业
一经开启，就不会半途而
废。人民友谊之树已经长
大，一定能经风历雨。”

因为深深扎根人民，中
美合作始终拥有茁壮生长
的力量。

“人民”二字，是习近平主
席旧金山之行心心念念的
关键词。

“工作得更好，生活得更
好，孩子们成长得更好，是
14亿多中国人民的殷切心
愿”；

“中国共产党就是给人
民办事的，人民对美好生
活的向往就是中国人的奋
斗目标，就是必须守住的
人民的心”；

“在人民中间让我觉得
踏 实，同人 民 在一起让

“过去，中国在不断战胜
风险挑战中爬坡过坎，取
得历史性成就。现在，中
国经济韧性强、潜力足、
回旋余地广，长期向好的
基本面没有变也不会变。”

“今年是中国改革开放
45周年，中国人将坚持高
质量发展，推进高水平对
外开放，以中国式现代化
为推动实现世界各国的现
代化提供新机遇。”

习近平主席在旧金山讲
述的一个个中国故事向世
界表明：中国一定会更好；
下一个“中国”，还是中国。

“道之所在，虽千万人吾
往矣。”这就是大国的胸襟
与担当。

习近平主席曾说：“我的
执政理念，概括起来说就
是：为人民服务，担当起
该担当的责任。”

旧金山之行，正是为国
家担当、对世界尽责的行
道之举。

当地时间11月15日，国家主席习近平在美国旧金山斐洛里庄园同美国总
统拜登举行中美元首会晤。

当地时间11月15日晚，国家主席习近平在美国旧金山出席美国友好团体联合举
行的欢迎宴会。这是宴会开始前，习近平会见飞虎队和史迪威将军后人、鼓岭、

艾奥瓦州、华盛顿州等方面友好人士代表，同他们亲切交谈并合影留念

展，习近平主席提出的四
点建议掷地有声。

“亚太发展的经验告诉
中国人，开放则兴，封闭
则衰。”

“我多次讲，大家一起
发展才是真发展。”

“中国将继续支持亚太
经合组织开展经济技术
合作，共同做大亚太发展
蛋糕。”

……
中国自身发展成就受

益于亚太开放合作，也必
将以自身的有力行动推动
亚太开放合作穿云破雾再
出发。

（三）弘大国治理
之道

飞虎队老兵来了，史迪
威将军的后人来了，“鼓岭
之友”来了，艾奥瓦州、华
盛顿州的友人来了……

当地时间15日晚，旧金
山市中心，美国友好团体
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ългарският президент Ру-
мен Радев удостои посла-
ника на Китайската на-
родна република в Бъл-
гария Н. Пр. Дун Сяод-
зюн с орден „Мадарски 

конник“ първа степен за заслугите 
на дипломата за задълбочаването 
на двустранните отношения меж-
ду България и Китай.

„В своя мандат посланик Дун 
Сяодзюн работи неуморно и после-
дователно за разширяване и оси-
гуряване на приемственост в дву-
странните отношения на приятел-
ство и сътрудничество, за да бъдат 
те поставени на още по-широка и 
по-здрава основа”, заяви държавни-
ят глава Румен Радев по време на 
церемонията в Гербовата зала на 
президентската институция.

Румен Радев  ангажираност-
та на дипломата за надграждане 
на политическите контакти меж-
ду България и Китай, на търгов-
ско-икономическото сътрудничест-
во, на обмена в сферата на култу-
рата и образованието. В послед-
ните години посланик Н. Пр. Дун 
Сяодзюн и ръководеното от него 

Б

посолство активно работиха и за 
реализирането на посещенията 
у нас на различни делегации от 

Китай, които допринасят за раз-
витието на секторното сътрудни-
чество в редица области.

Българският президент Румен Радаев (вляво) и китайския  
посланик в България Дун Сяодзюн по време на церемония  

по награждаването, 20 ноември 2023 г. 

Посланикът на КНР Дун Сяодзюн бе награден 
с орден „Мадарски конник” – първа степен

„Китай е важен партньор за 
България и се ползва у нас с голя-
мо уважение като страна със за-
бележителна история, култура и 
традиции, както и с впечатлява-
що икономическо и научно-техни-
ческо развитие”, заяви още в сло-
вото си Румен Радев. Той отбеля-
за държавното си посещение в Ки-
тайската народна република през 
2019 г., когато заедно с президента 
Си Дзинпин приеха декларация за 
издигането на отношенията между 
България и Китай на ниво страте-
гическо партньорство.

От своя страна Н. Пр. Посла-
ник Дун Сяодзюн изказа призна-
телност за удостояването с висше-
то държавно отличие. Той посочи, 
че през последните години допъл-
нително се е задълбочило прия-
телството между народите на Ки-
тай и България, а ползотворното 
сътрудничество е довело до кон-
кретни резултати. Посланик Дун 
Сяодзюн отбеляза, че издигането 
на двустранните отношенията на 
ниво стратегическо партньорство 
открива нова глава в отношенията 
между България и Китай.

ЦК на ККП: Жените да се посветят на каузата  
за модернизацията на Китай

итайският пре-
зидент Си Дзин- 
пин присъства 
на конгреса за-
едно с други ки-
тайски партий-

ни и държавни ръководи-
тели. В хода на конгреса в 
правителствения комплекс 
„Джоннанхай“ в Пекин се 
състоя беседа на новото ръ-
ководство на федерацията 
с генералния секретар на 
ЦК на ККП и президент 
на КНР Си Дзинпин.

Обръщайки се към деле-
гатките на конгреса от име-
то на Централния комитет 
на КПК, Дин Сюесян, член 
на Постоянния комитет на 
Политическото бюро на ЦК 
на ККП, подчерта, че ки-
тайските жени трябва да ра-
ботят в тясно сътрудничест-
во с ККП и да вървят на-
пред с партията с по-сил-
но историческо съзнание и 
по-духовно отношение.

Той също така отбеля-
за важната проактивна ро-
ля на жените в семейства-
та и общностите, тяхната 

К

отдаденост да гарантират 
законността и реда. „Основ-
ната роля на жените в об-
ществото е напълно демон-
стрирана и е постигнат все- 

Китайските жени бяха приветствани за тяхната „основна роля“ 
в широк спектър от области, включително за намаляването 
на бедността и за научно-технологичните иновации, както и 
за смелостта им в борбата с пандемията от COVID-19. Това се 
посочва в послание до конгреса от ЦК на ККП до Общокитайската 
федерация на жените, в което китайките бяха призовани да се 
посветят на каузата на модернизацията на Китай, което сега е 
една от най-важните задачи в страната. 

на жените и децата в цяла-
та структура на народната 
демокрация, да превърнат 
защитата на правата в ре-
довна част от своята рабо-
та и да извършват редов-
ни посещения и проверки 
на местата, за да откриват 
проблеми и да съдействат 
за тяхното решаване.

Хъ Пейян, делегат от 
провинция Шандун, ка-
за, че присъствието на Си 
Дзинпин и Дин Сюесян по-
казва акцента, който висше-
то ръководство на партия-
та поставя на овластяване-
то на жените и на защита-
та на техните права.

„Винаги съм вярвала, че 
жените могат да изпъкнат 
и да се отличат във всяка 
работа. Необходимо е цяло-
то общество също да вяр-
ва в това за по-нататъшно-
то овластяване на жените“, 
каза делегатката. Тя заяви, 
че със сигурност конгресът 
открие бъде възможности за 
засилване на защитата на 
правата на жените и деца-
та на всички нива и за на-
сърчаване на равенството 
между половете.

Националният конгрес 
на жените, свикван на все-
ки пет години, е най-вис-
шият властови орган сред 
женските федерации на раз-
лични нива в Китай, където 
съществуват общо 685 000 
женски федерации, обедине-
ни в Общокитайската феде-
рация на жените.

обхватен напредък в раз-
витието на жените“, ка-
за Дин. Той призова фе-
дерациите на жените на 
различни нива винаги да 

поддържат цялостното ли-
дерство на партията и да 
поемат инициативата, за да 
служат на основните пла-
нове на нацията. Той от-
беляза, че представянето 
и защитата на правата на 
жените, насърчаването на 
равенството между полове-
те и осигуряването на ця-
лостно развитие на жените 

трябва да бъдат основни 
функции на женските фе-
дерации.

Организациите трябва да 
подобрят правната защита 

Лидерите на Китайската комунистическа партия и държавата, включително Си Дзинпин, 
присъстваха на 13-ия национален конгрес на жените в Пекин

аКтуално
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По отношение на рисковете, 
свързани със задлъжнялостта на 

местните правителства 
Пан Гоншън посочи, че най общо 
казано, нивото на дълга е на до-
лното средно ниво в междунаро-
ден план, а тежестта на дълга на 
централното правителство е срав-
нително лека. Дългът на местните 
правителства има две характерис-
тики. Първо, той се използва глав-
но за инвестиции в инфраструкту-
ра и обикновено се поддържа от 
физически активи, което е дове-
ло до добри положителни външни 
ефекти за местното икономическо 
развитие. Второ, повечето дълго-
ве на местните власти са съсре-
доточени в провинции с по-голе-
ми икономики и по-бърз иконо-
мически растеж, което значи, че 
те имат способността да се спра-
вят със задълженията си сами.

Според докладите  
от тази година насам 

финансовият сектор е предприел 
редица мерки 

заедно със съответните отдели 
за активна подкрепа на местни-
те власти при стабилното разре-
шаване на дългови рискове. Кога-
то е необходимо, Китайската на-
родна банка също така ще пре-
достави подкрепа за спешни заеми 
за ликвидност на райони с отно-
сително тежки дългови тежести. 
КНБ също така и ще подкрепи 
местните правителства постепен-
но да се откажат от функцията за 
държавно финансиране на финан-
сови платформи, използвайки ин-
струменти като сливания, придо-
бивания, преструктуриране, ин-
жектиране на активи и т. н. 

С това дългът ще бъде тран-
сформиран и няма да разчита по-
вече на държавен кредит, като се 
формира едно голямо, стабилно, 
финансово независимо и устой-
чиво пазарно ориентирано пред-
приятие.

итай със сигур-
ност ще стане 
най-големият из-
носител на авто-
мобили в света 
тази година, тъй 

като за първите 10 месеца 
експортът е достигнал 3,92 
милиона бройки, съобщи 
Уан Ся от Китайския съ-
вет за насърчаване на меж-
дународната търговия. По 
думите му, автомобилната 
индустрия на Китай е на-
правила „солидна крачка 
към интернационализация, 

въпреки сложната и трудна 
международна среда“.

През първото тримесе-
чие Китай е изнесъл 1,07 
милиона автомобила, из-
преварвайки за първи път 
досегашния лидер Япония. 
През първите 10 месеца обе-
мът на износа регистрира 
годишен ръст от 59,7 про-
цента до 3,92 милиона ав-
томобила.

Експортната цена на 
превозните средства също 
е нараснала от 85 000 юана 
през 2014 година до 137 000 

юана (19 100 щатски дола-
ра) през първите три три-
месечия на 2023 г.

„През 2001 г. стойност-
та на износа на китайска-
та верига на автомобилна-
та индустрия беше само 
1,56 милиарда долара, зае-
майки глобален дял от ед-
ва 0,65 процента. През пър-
вите осем месеца на тази 
година тази цифра е близо 
122 милиарда долара, което 
представлява 5,5 процента 
от глобалната сума“, отбе-
ляза Уан Ся.

К

Тази година Китай ще се 
превърне в най-големия 
износител на автомобили

Посочените данни убе-
дително доказват впечатля-
ващия темп, с който се раз-
вива китайската индустрия. 
Трябва да имаме предвид 
също и че автомобилите са 

едни от най-характерните 
сегменти в глобалният внос 
– износ, защото за тяхно-
то производство са необхо-
дими високотехнични ком-
плексни условия.

аскоро Пан Гоншън, уп-
равител на Китайската 
народна банка (КНБ) 
и директор на Държав-
ната администрация за 
чуждестранна валута, 

изнесе реч на годишната среща 
на Форума на финансовата ули-
ца за 2023 година. В нея той пред-
стави общ поглед върху трите ос-
новни финансови риска, които в 
момента стоят на преден план – 
инвестиционните рискове за мал-
ките и средни финансови инсти-
туции, финансирането на недви-
жими имоти и дълговете на мест-
ните правителства. Той посочи, 
че в момента финансовата систе-
ма на Китай като цяло е стабил-
на, финансовите рискове са кон-
тролируеми, финансовите инсти-
туции като цяло са стабилни и с 
добре построена структура, а фи-
нансовите пазари работят гладко.

По отношение на рисковете  
пред малките и средни 
финансови институции 

Управителят на КНБ посочи, че 
високорисковите финансови ин-
ституции в Китай представляват 
много малък дял във финансова-
та система, както по отношение 
на броя, така и по отношение на 
размера на активите. След рефор-
ми за намаляване на риска през 
последните години броят на висо-
корисковите малки и средни бан-
ки е намалял наполовина в срав-
нение с пикът на този показател 
преди няколко години. Местни-
те власти в няколко провинции, 
където високорисковите институ-
ции са относително концентрира-
ни, формулират и прилагат пла-
нове за намаляване на риска за 
малки и средни банки, за да на-
малят допълнително броя и ни-
вата на риск на високорисковите 
институции.

Китайската народна банка ще 
работи със съответните отдели за 
подобряване на системата за наб- 

людение, оценка и превенция и 
контрол на финансовия риск. С 
това се цели подобряване на ме-
ханизма за ранна корекция на фи-
нансовите рискове. Ще бъдат сти-
мулирани твърди мерки за огра-
ничение на тяхното развитие, ще 
бъде повишена стандартизацията 
и авторитета на работата, с кое-
то ще се търси ранни корекции 
на риска в работата на малките 
и средни финансови институции.

По отношение  
на финансовите рискове при 

недвижимите имоти 
Пан Гоншън посочи, че след пове-
че от 20 години на постоянно раз-
витие и растеж, пазарът на недви-
жими имоти в Китай претърпя-
ва голяма трансформация и тър-
си нова точка на равновесие. 
Нивото на търсене на жилища, 
структурата на сделките на жи-
лищния пазар и бизнес моделът 
претърпяват дълбоки промени и 
показват някои нови характерис-
тики. Трансформацията на пазара 
на недвижими имоти определено 
носи множество предизвикател-
ства, но съдържа и нови възмож-
ности за развитие. Урбанизацията 

на Китай все още е в етап на раз-
витие, мащабът на миграция към 
градовете все още е голям, тър-
сенето на жилища има голям по-
тенциал, а дългосрочното стабил-
но развитие на пазара на недви-
жими имоти има солидна основа.

Управителят на КНБ поясни 
още, че в следващата стъпка Ки-
тайската народната банка ще си 
сътрудничи активно със съответ-
ните ведомства, отговорни за ин-
дустрията, и местните власти. С 
това централната банка на Ки-
тай ще осигури финансова подкре-
па за стабилното и здравословно 
развитие на пазара на недвижи-
ми имоти. Основни цели са от-
слабване на нивото на риска на 
пазара и предотвратяване на раз-
пространението на тези рискове в 
други сфери на икономиката. Ос-
вен това, КНБ ще насочи финан-
совите институции да поддържат 
стабилността на ключови канали 
за финансиране, като кредити за 
недвижими имоти и облигации, 
и ще фокусира разумните нужди 
от финансиране на предприятия 
за недвижими имоти с различна 
собственост без дискриминация.

Н

Управителят на Китайската народна банка 
коментира трите основни финансови риска  
за страната към момента
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На 1 ноември в Шанхай се проведе церемония по 
изпращането на 40-ата китайска научна експедиция на 
Антарктика, съобщи агенция Синхуа. Тя ще работи на 
ледения континент  5 месеца, т. е. до следващия април. 

дна от главните задачи 
на експедицията е да 
създаде нова станция по 
крайбрежието на Източ-
на Антарктика на море 
Рос. Тази станция ще бъ-

де петата на Китай на този конти-
нент и първата на Тихия океан. В 
нея ще могат да се провеждат из-
следвания на атмосферната и ос-
новната морска среда.

Тази поредна китайска експе-
диция в Арктика ще извърши и 
съвместни изследвания в гранич-
ни области на антарктическата на-
ука и ще осъществи международ-
но сътрудничество с логистичната 
подкрепа със Съединените щати, 
Великобритания, Австралия, Ита-
лия, Южна Корея, Русия, Чили и 
други страни.

Това е първият път, когато ки-
тайската мисия за научни изслед-
вания в Антарктика ще бъде из-
вършена от три кораба. Екипът, 
състоящ се от над 460 души, ще 
проучи въздействието на измене-
нието на климата върху антаркти-
ческата екосистема, както и роля-
та на Антарктика в изменението 
на климата. Те ще си сътрудни-
чат с норвежки и австралийски 
колеги по авангардни изследова-
телски проекти.

Новата китайска научноизсле-
дователска станция ще бъде съз-
дадена в крайбрежните райони на 
море Рос. Това ще е петата ки-
тайска изследователска станция в 
Антарктида.

Дизайнът на сградата на новата 
станция е вдъхновен от съзвездието 

Е

Китайска мисия ще създава нова научна станция по 
крайбрежието на Източна Антарктика

Крукс, което е напътствало извест-
ния китайски мореплавател Джън 
Хъ в неговите пътувания до Ан-
тарктика в миналото. На нейната 
площ от 5244 квадратни метра той 
ще може да работят 80 членове на 
експедиционния екип през лятото 

и 30 членове през зимата. Станци-
ята ще наблюдава и изучава атмос-
ферната и морската среда на Ан-
тарктика, както и биологичните и 
екологични условия там.

Системата „Бейдоу“ е 
призната за глобален стандарт

В Китай е най-голямата 
система за инженерно 
образование в света

1200 учени от КНР бяха 
добавени към елитен списък

Н

Н

аскоро влезе в  
сила ревизирани-
ят Анекс 10 към 
Конвенцията за 
международната 
гражданска ави-

ация, който съдържа стан-
дарти и насоки за китайска-
та сателитна навигационна 
система „Бейдоу“ на Китай, 
съобщи китайският вестник 
„Джонгуо минхенбау“, ци-
тиран от агенция Синхуа. 

Така системата „Бейдоу“ 
беше официално включе-
на в списъка със стан- 
дарти на ICAO (Между-
народна организация за 
гражданска авиация), пре-
връщайки се в общоприе-
та навигационна система 
за международната граж-
данска авиация. 

Този факт показва още 
веднъж големите способ-
ности на системата да пре-
доставя навигационни услу-
ги на различни индустрии 

ад 1200 китайски 
учени бяха до-
бавени към по-
следния списък 
с високоцитира-
ни изследовате-

ли. Класацията е публику-
вана от Clarivate – основен 
глобален анализатор на на-
учни данни.

Към списъка бяха доба- 

вени общо 6849 учени от по-
вече от 1300 институции по 
света от общо 67 държави 
и региони. Интересен факт 
е, че повече от 80 процента 
от учените идват само от 10 
държави. 

Китай е на второ място 
в класацията с общо 1275 
изследователи, 270 от кои-
то работят дирекно в или 

са свързани с Китайската 
академия на науките. 

Всеки избран изследова-
тел през последното десе-
тилетие е автор на множе-
ство високоцитирани ста-
тии, които се нареждат в 
Топ 1 според процента на 
цитиранията му в научни 
текстове по цял свят в съ-
ответната област.

Н
а симпозиум в 
град Нинбо, из- 
точната китай- 
ска провинция 
Джъдзян, заме- 
стник-министъ- 

рът на образованието У Ян 
съобщи, че Китай е съз-
дал най-голямата система 
за инженерно образова-
ние в света, предаде аген-
ция Синхуа. 

През последното десе-
тилетие секторът на инже-
нерното образование в Ки-
тай навлезе в период на ус-
корено развитие, като бе 
внесен нов тласък в инова-
тивното развитие, обясни 
У Ян на Международния 
симпозиум за инженерно 
образование през 2023 г. в 
Нинбо. В момента в Ки-
тай има повече от 23 000 
инженерни и технологич-
ни бакалавърски програ-
ми, в които са записани 
над 6,7 милиона студенти. 

Заместник министърът 
призова за оптимизиране 
на разпределението на тези 
програми за обучение на 
инженерен персонал и за 
обучение на изключителни 
инженери, които да могат 
да отговорят на нуждите 
на бъдещото развитие, ка-
то по този начин надежд-
но да се подкрепя модер-
низацията и развитието на 
индустрията. Създаването 
на механизъм за съвместно 
обучение на таланти меж-
ду образователни институ-
ции и предприятия е пъ-
тят, който трябва да след-
ваме в инженерното обра-
зование“, изтъкна замест-
ник-министърът. Той по-
сочи също, че създаването 
на механизъм за съвместно 
обучение на таланти меж-
ду образователни институ-
ции и предприятия е пътят, 
който трябва да се следва в 
инженерното образование.

в глобален мащаб.
В наши дни системата 

„Бейдоу“ е намерила при-
ложение в над 200 страни 
и области по света. ICAO 
е специализирана аген-
ция на ООН, ангажирана 

с организирането и коор-
динирането на международ-
ното сътрудничество меж-
ду държавите във всички 
аспекти на дейностите на 
гражданската авиация, на-
помня Синхуа.
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К
итайският председател Си  
Дзинпин се срещна с япон- 
ския министър-председа-
тел Фумио Кишида в Сан 
Франциско в кулоарите на 
30-ата среща  на АТИС, 

като потвърди позицията за цялос-
тен напредък на стратегическите и 
взаимноизгодни отношения между 
Пекин и Токио и подчерта, че тяхната 
основа не трябва да бъде увреждана 
или разклащана особено когато ста-
ва въпрос за важни принципни пози-
ции, свързани с историята и Тайван.

И двете страни трябва да се съ-
средоточат върху общите интереси, 
да се справят правилно с различия-
та и да се придържат към принци-
пите, изложени в четирите политиче-
ски документа между Китай и Япо-
ния, каза Си.

Срещата между Си и Кишида дой-
де в момент, когато според експерти 
Япония губи стратегическата си авто-
номия в своята политика към Китай, 
показвайки тенденция към следване 
на САЩ, и това води до непрекъс-
нато натрупване на структурни про-
блеми между двете държави. Колко-
то повече продължава тази ситуация, 
толкова по-важно става поддържането 
на диалог на високо ниво, а послед-
ната среща между лидерите на две-
те страни изигра важна роля за ста-
билизиране на цялостните двустран-
ни отношения, смятат експертите.

Срещата в Сан Франциско бележи 
първия диалог на високо ниво меж-
ду лидери на двете страни след но-
ември 2022 г. в Банкок. 

„В момента международната ситуа- 
ция е обект на множество промени, а 
рискове и предизвикателства се поя- 
вяват един след друг. Мирното съв-
местно съществуване, трайното прия-
телство, взаимноизгодното сътрудни-
чество и общото развитие са правил-
ната посока, която служи на основ-
ните интереси на китайския и япон-
ския народи“, каза Си на Кишида. 
„И двете страни трябва да разберат 
общата тенденция на историята, да 
вървят в крак с нея, да се съсредо-
точат върху общите интереси, да се 
справят правилно с различията и да 
спазват принципите, изложени в че-
тирите политически документа между 
Китай и Япония“, добави китайският 
лидер по време на срещата.

Японският вестник „Йомиури 
шимбун“ съобщи, че въпреки раз-
личията между Япония и Китай по 
отношение на сигурността и забрана-
та за вноса на японски морски про-
дукти, препотвърждаването на стра-
тегическите и взаимноизгодни отно-
шения има за цел да продължи ди-
алога и сътрудничеството в области 
като икономиката и изменението на 
климата, за да за гарантиране на ин-
тересите и на двете страни.

„Опасенията на Китай и Япония 
се разминават доста, като Токио се 
фокусира върху конкретни „висящи 
въпроси“ като забраната за вноса на 
японски морски продукти в Китай, 
а Пекин се притеснява от негативни 

На фона на трудностите от последните 
години, двете страни гледат към нови  
по-рационални отношения

Китай – Япония

действия на Япония, свързани с Тай-
ван, морските въпроси, военната си-
гурност, както и силно пристрастно-
то възприятие и стратегическото по-
зициониране на Япония спрямо Ки-
тай“, казва Сян Хаою, научен сътруд-
ник в Китайския институт за между-
народни изследвания. 

„На този фон потвърждаването на 
стратегическите и взаимноизгодни от-
ношения служи като призив към То-
кио да се отнася към китайско-япон-
ските отношения от стратегическа 
висота и дългосрочна перспектива, 
придържайки се към посоката на вза-
имноизгодно сътрудничество. Изоли-
раните спорни въпроси не трябва да 
пречат на страните да губят от по-
глед по-голямата картина. За Япония 
е от съществено значение да се адап-
тира към новата ситуация, да кориги-
ра предубеденото стратегическо ми-
слене към Китай и да създаде усло-
вия за разрешаване на конкретните 
проблеми чрез повишаване на поли-
тическото доверие и доверието в си-
гурността“, посочва експертът.

Срещата между Си и Кишида по-
твърди също желанието на двете стра-
ни да се придържат към принципите, 
заложени в четирите съвместни по-
литически документа. Ся Хаою обяс-
нява, че „сърцевината на духа на че-
тирите политически документа меж-
ду Китай и Япония е, първо, Япо-
ния да се отнася правилно към важ- 
ни чувствителни въпроси като ис-
торията и Тайван и второ, Китай и 
Япония да се придържат към отно-
шения на „партньори за взаимно съ-
трудничество, които не представля-
ват заплаха един за друг“.

Съдейки по политиката на Япо-
ния спрямо Китай през последни-
те години, има поредица от негатив-
ни действия, които нарушават и по-
тъпкват тези основни принципи, кое-
то доведе и до влошаване на отно-
шенията им.

„Надяваме се, че японското пра-
вителство ще предприеме две кон-
кретни действия: първо, по отноше-
ние на контрола върху износа на чи-
пове, ограничителните мерки на Япо-
ния са по-строги от тези на САЩ 
и могат да бъдат облекчени; второ, 
външната политика на кабинета на 
Кишида клони към САЩ и трябва 
да се коригира, за да се поддържа ба-
ланса между Китай и САЩ“, казва 
Кийоюки Сегучи, директор на Ин-
ститута за глобални изследвания на 
Canon в Япония.

По време на разговора си с Ки-
шида Си Дзинпин засегна и иконо-
мическите интереси на Китай и Япо-
ния, подчертавайки, че техните про-
мишлени и снабдителни вериги са 
дълбоко преплетени и не е в инте-
рес на нито една от страните те да 
се разделят. 

Редица анализатори са на мнение, 
че политиката на Япония спрямо Ки-
тай традиционно следва тази на САЩ. 
Камо Томоки, професор от универ-
ситета „Кейо“, посочва, че стратеги-
ческият подход на САЩ към Китай 
не се е променил фундаментално и 
Япония вероятно ще последва при-
мера. „Независимо дали обсъждаме 
настоящите отношения между Ки-
тай и САЩ или отношенията меж-
ду Китай и Япония, идеята за „дос-
тигане на повратна точка“ все още е 
преждевременна. Продължаващото 
натрупване на проблеми между Япо-
ния и Китай може да доведе до про-
дължителен период на „охлаждане“. 
В такава ситуация има по-голяма не-
обходимост от активно насърчаване 
на диалога и взаимните посещения 
между висшите ръководства на две-
те страни“, смята той.

„Значението и въздействието на 
двустранните срещи по време на фо-
рума на върха на АТИС са значител-
но различни за отношенията между 
Китай и САЩ и тези между Китай 

и Япония. Китайско-американската 
среща, след сериозна подготовка и 
поредица от взаимодействия на ви-
соко ниво през последните няколко 
месеца, постигна важен консенсус и 
резултати, които имат значителни по-
следици за глобалната стратегическа 
стабилност. За разлика от това, по-
литиката на Япония спрямо Китай 
от последните години загуби своя-
та стратегическа автономия, демон-
стрирайки все повече характеристи-
ки на следване на САЩ и подчиня-
ване на китайско-американските от-
ношения. Стремежът на Япония към 
двустранна среща с Китай е до голя-
ма степен отговор на настоящата си-
туация“, казва Сян Хаою.

Според експерта, в основата си на-
стоящите трудности в китайско-япон-
ските отношения е главно от безпо-
койството на Токио относно нараства-
щото влияние на Пекин и чувство-
то, че е оставено извън собствения 
си статут на голяма сила. Това изис-
ква от Япония активно да се адап-
тира към промените в ситуацията, 
своевременно да коригира самовъз-
приятието си и стратегическата си 
ориентация към Китай. Понастоя-
щем обаче изглежда, че страната не 
е психологически подготвена за то-
ва развитие и не е направила актив-
но съответните корекции. Напротив, 
тя се стреми да разчита на други дър-
жави, за да ограничи развитието на 
Китай, което е стратегическо прене-
брегване и сериозна грешна прецен-
ка, смята Сян Хаою.

„Разбира се, трудно е да се очак- 
ва, че Япония ще коригира бързо 
стратегическата си посока в настоя- 
щия контекст на непрекъсната дяс-
на и консервативна тенденция във 
вътрешната политика. За двустран-
ните спорове между Китай и Япо-
ния най-спешната задача е укрепва-
нето на стратегическата комуника-
ция, разширяване на диалозите и об-
мена в различни области и на всич-
ки нива, ускоряване на пренастрой-
ването на взаимното разбирателство 
и позициониране и потвърждаване 
на „долната линия“ и „бариерите“ 
в отношенията, особено постигане-
то на нов консенсус по тайванския 
и морските въпроси, за да се гаран-
тира цялостната стабилност на ки-
тайско-японските отношения“, доба-
вя експертът.

Това донякъде бе очертано и от 
японския премиер Кишида в разго-
вора му със Си Дзинпин, когато той 
посочи, че Токио се надява да гле-
да към бъдещето, да засили комуни-
кацията и диалога на високо ниво с 
Китай, да увеличи положителните 
фактори в двустранните отношения 
и да се придържа към мирното съв-
местно съществуване. Япония няма 
намерение да се „отделя или прекъс-
ва връзките“, ще продължи по пъ-
тя на мирното развитие и позицията 
й за разрешаване на тайванския въ-
прос в съответствие със съвместно-
то комюнике между Китай и Япония 
остава непроменена.

Японският премиер Фумио Кишида (вляво) и китайският президент Си Дзинпин  
на срещата на върха на Азиатско-тихоокеанското икономическо сътрудничество 

в Сан Франциско, 16 ноември 2023 г. 

ГеотолитиКа
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Природната забележителност Хуанлон се 
намира в автономната префектура Аба в 
провинция Съчуан, населявана основно с 
представители на тибетския и цянския етнос. 
Площта й е 1830 квадратни километра и тя 
е единствената добре запазена влажна зона в 
Китай, като същевременно представлява най-
мащабния и разположен на най-голяма надморска 
височина езерен комплекс в света, образувал се 
от калцитни отлагания.

Природната забележителност Хуанлон – 
травертинов ландшафт в хиляди цветове

уанлон се нами-
ра на стотина ки-
лометра от доли-
ната Дзиуджай-
гоу на височи-
на между 1700 и 

5588 метра над морското 
равнище. Красотата на зо-
ната се дължи на карстови-
те образувания в нея и осо-
бено на покритите с тра-
вертин места. Разтворени-
ят във вода калцит в те-
чение на хилядолетния е 
кристализирал и насядал 
върху различни повърхно-
сти, образувайки травер-
тинов ландшафт в различ-
ни цветове.

За Хуанлон китайците 
казват, че е прочут с “чети- 

Х

Хребетообразният релеф 
 с травертинови тераси 

дълги, а летата много крат-
ки. Средната годишна тем-
пература е 70, но в голяма 
част от дните грее силно 

слънце. Валежите са съсре-
доточени основно от май 
до август. През юли в зона-
та е най-топло – средната 

температура е около 170, 
през януари е най-студено 
– около 30.

Хуанлон има богата фло- 

рите си чудеса – цветни езе-
ра, снежни планини, доли-
ни и гори”. Освен това в 
живописната зона се нами-
рат и многобройни потоци, 
водопади и древни храмо-
ве. Седем от планините в 
Хуанлон са с височина над 
5000 метра. Най-високият 
връх – Сюебаофън (Снеж-
на драгоценност) се нами-
ра в планината Миншан и 
се извисява на 5588 метра. 
Джага е най-красивият во-
допад в Хуанлон. Той е ви-
сок 93 метра и широк око-
ло 35 метра. Джага е също 
най-големият калциран во-
допад в цял Китай.

Климатът в Хуанлон е 
влажен и студен. Зимите са 

Езерата Уцайчи  
са едни от най-красивите  
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ра и фауна. Висшите расте-
ния в него наброяват око-
ло 1500 вида, повечето се 
намират само в Китай, а 
много от тях са изключи-
телно ценни за науката и 
медицината. 

В защитената зона жи-
веят 56 вида животни, 156 
породи птици, 5 вида вле-
чуги, 5 вида земноводни и 3 
вида риби. Освен това там 
има и много застрашени 
животни като гигантските 
панди и съчуанските злат-
ни маймуни.

Най-характерни за ра-
йона са варовиковите ска-
ли, съсредоточени в доли-
ната Хуанлон и разположе-
ни терасовидно на дължи-
на от 3,6 километра. 

По тях има множество 
езера, наречени Уцайчи (пъс- 
троцветни езера). В доли-
ната е разположено пясъч-
но образувание с дължина 
2500 метра, наречено „ди-
гата на златистия пясък“ и 
наподобява на дракон, кой-
то се спуска от заснежена-
та планина.

Хората от Тибет наричат Хуанлон “сърсуо”, 
което в превод означава “златно море”

Травертиновите прагове отблизо

Средният храм в Хуанлон

Дигата на златистия пясък

Водопадът Джага

Водата тук може да е и светлосиня, 
млечнобяла или с тъмнозелен оттенък

Езерата Уцайчи са раз-
положени на 3576 метра 
надморска височина, а тях-
ната общ площ е 21 000 
квадратни метра. Те са 693 
на брой. Под слънчевите 
лъчи езерата блестят в бя-
ло, пурпурно, синьо и зе-
лено. Тъй като водата в тях 
е изворна, дори през зима-
та тя е кристалночиста и 

дал различните цветове на 
езерата.

На 3,5 километра от Ху-
анлон се намират три древ-
ни храма - преден, среден 
и заден. От предния днес 
има само останки. В сред-
ния храм има пет зали, по-
строени при династия Мин, 
от които са се съхранили 
Залата на Авалокитешвара 
и Залата на 18-те архати. 

Задният храм се нами-
ра на 600 метра от средния, 
близо до езерата Уцайчи. 
Според преданието тук се 
заселил един святчовек на 
име Хуан Лун и заживял в 

синкава. Според предание-
то, Уцайчи е мястото, къде-
то се е къпела богинята Уо-
носъмо. Всеки ден нейният  
съпруг бог Дагъ й донасял 
вода от езерото Чанхай. 
След много години следи-
те на Дагъ се превърнали в 
198 стъпки в планината, а 
ружът на Уоносъмо, който 
тя отмивала от лицето си,  

уединение, търсейки дълбо-
ката същност на даоизма. 
Днес на 15-ия ден от шестия 
месец по лунния календар 
в храмовете се провежда 
традиционен събор, в кой-
то участват хора от всички 
етноси тук.

Хуанлондон е най-голя-
мата варовикова пещера 
в зоната. Тя се намира на 
10 метра от задния храм, 
на 3568 метра надморска 
височина. В нея могат да 
се видят сталагмити с раз-
лични форми, както и три 
статуи на Буда от динас-
тия Мин.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

лед тазгодишния 
китайски „Черен 
петък“ – 11 ноемв- 
ри, който се смя- 
та за най-голямо-
то подобно съби-

тие в света, пощите и някои 
от гигантите в електронна-
та търговия отчетоха „ре-
кордни числа“, докато други 
се похвалиха с „положите-
лен растеж“, подчертавайки 
силната покупателна спо-
собност на китайските по-
требители.

За своите 15 години ки-
тайският „Черен петък“ се 
превърна в надежден баро-
метър на потребителски-
те настроения. Въпреки че 
окончателните данни за про-
дажбите все още не са излез-
ли и ентусиазмът на потре-
бителите изглеждаше срав-
нително нисък в сравнение 
с предишни години, различ-
ни акценти, включително 
възходът на местни марки, 
подчертават променящите 
се тенденции на потреби-
телския пазар в Китай.

При всеки случай общи-
те продажби, които се очак-
ва да отбележат двуцифрен 
ръст, подчертават възстано-
вяването на потреблението 
в Китай, смятат анализато-
ри. Въпреки че много плат-
форми за електронна тър-
говия от миналата година 
спряха да отчитат брутна-
та стойност на стоките за 
продажбите си на 11 ноем-
ври, те предложиха различ-
ни акценти в неделя.

Един от лидерите на 
пазара – JD.com, посочи в 
съобщение до медиите, че 
„обемът на транзакциите и 
броят на потребителите дос-
тигна нов връх“, без обаче 

Тазгодишният „Черен петък“ показа, че 
потреблението в Китай се възстановява

да се посочват конкретни 
цифри.

Управлението на дър-
жавните пощи пък съоб-
щи, че само на 11 ноември 
са били обработени 639 ми-
лиона пакета, което е с 1,87 
пъти повече от обема през 
обичайните дни и с 15,76 
процента повече от същия 
период на миналата година. 
Между 1 и 11 ноември обе-
мът на пратките се е уве-
личил с 23,22 процента на 
годишна база. 

Другият гигант в елек-
тронната търговия „Али-
баба“ също заяви, че него-
вите платформи Taobao и 
Tmall са отбелязали „поло-
жителен растеж“ по време 
на „Черния петък“. 

Различни други онлайн 
платформи, включително 
сайтове за предаване на жи-
во като Kuaishou и Douyin, 
също отчитат силни дан-
ни за продажбите. Douyin, 
дъщерното приложение на 

TikTok в Китай, каза, че 
среднодневният му обем на 
брутната стойност на стоки-
те и обемът на поръчките 
са се увеличили с повече от 
50 процента, въпреки че съ-
що не предоставя конкрет-
ни данни за продажбите.

„Съдейки по това, кое-
то се съобщава, изглежда, 
че продажбите са били дос-
та стабилни, особено голям 
ръст има в брутния обем на 
стоките за определени мар-
ки, а някои дори отбелязаха 
нови рекорди“, казва проф. 
Ли Чанган от Университе-
та за международен бизнес 
и икономика.

Общият брой на продаж-
бите на всички китайски 
платформи за електронна 
търговия обикновено не е 
наличен, но различни гло-
бални консултантски ком-
пании често публикуват 
прогнози.

Според неотдавнашен до-
клад на американската кон- 

султантска фирма „Бейн“,  
продажбите на миналого-
дишния 11 ноември са дос-
тигнали 1,15 трилиона юа-
на (157,97 милиарда долара). 
Тази цифра е повече от че-
тири пъти над 35,3-те мили-
арда долара, похарчени от 
купувачите в САЩ по вре-
ме на киберседмицата – от 
„Черния петък“ до „Кибер 
понеделника“.

За тазгодишния 11 но-
ември някои глобални кон-
султантски компании про-
гнозират ръст на продажби-
те между 14 и 18 процента, 
което би означавало връ-
щане на двуцифреното уве-
личение за първи път след 
пандемията от COVID-19, се 
казва в материал на „Рой-
терс“. Агенцията припом-
ня също и някои песимис-
тични прогнози от по-рано, 
че е възможно 11 ноември 
„да загуби от блясъка си“ на 
фона на натиска върху ки-
тайската икономика.

В самия Китай дискусии- 
те за 11 ноември изглежда 
са намалели в сравнение с 
предишни години и много 
хората казваха, че не пла-
нират да пазаруват на тази 
дата, заради други подобни 
събития и платформи, кои-
то предлагат целогодишни 
отстъпки. Въпреки това, ня-
кои потребители продължи-
ха да харчат много на „Чер-
ния петък“.

Икономическият комен-
татор Тиен Юн казва, че 
продажбите на тазгодиш-
ния 11 ноември „всъщност 
са били доста стабилни“ и 
показват силната покупател-
на способност на потреби-
телите, индустриалното над-
граждане на Китай, както и 
ефекта от различни мерки 
в подкрепа на потребление-
то. Това – по думите му – 
показва, че „икономиката е 
в етап на бавно изкачване 
след пандемията и потреб-
лението все още се възста-
новява“.

Китайското правител-
ство предприе редица мерки 
тази година, за да стимули-
рат потреблението, тъй като 
то се превърна в най-голе-
мия двигател на икономи-
ческия растеж. През юли 
бяха обявени 20 мерки за 
стимулиране на вътрешното 
потребление, включително 
разходите на домакинства-
та за всичко – от жилища 
до домакински уреди. Бла-
годарение на това през пър-
вите девет месеца общите 
продажби на дребно в Ки-
тай са нараснали с 6,8 про-
цента на годишна база, ка-
то тези онлайн са се увели-
чили с 11,6 процента, спо-
ред официални данни.

днешно време 
различни „ма-
шини за мързе-
ливци“ се пре-
върнаха в едни 
от най-хитовите 

стоки на китайския пазар. 
Най-активните потребители 
в този сектор на пазара са, 
разбира се, са младите хора. 
В социалните платформи 
постове, свързани „неща за 
мързеливци“, са били пре-
глеждани над 340 милиона 
пъти. На 18 юни тази годи-
на (един от големите праз-
ници за електронна търго-
вия в Китай), продажбите 
на концепции, свързани с 
„продукти за мързеливци“, 
показват сериозно увеличе-
ние. Едно от първите мес-
та заемат уреди за домакин-
ството, които показват осо-
бено голямо разнообразие.

Машина за почистване 

на подове, която говори ди-
алекти, уред за чистене на 
скариди и раци, пералня за 
мръсни обувки, машина за 
автоматична грижа за дре-
хи, машина за традиционна-
та китайска игра маджонг и 
др. Десетте най-добри „ма-
шини за мързеливци“, кои-
то се предлагаха на паза-
ра, се превърнаха в едни от 
най-горещите думи в тър-
сачките за електронна тър-
говия. Много хора комен-
тират, че тези машини ги 
изпълват с щастие.

26-годишният Сяо Чън 
нарича себе си „експерт да 
командва в домакинството“, 
и „никога готвач“. Той по-
яснява, че е добър в упра-
влението на високотехно-
логични електронни про-
дукти като роботи за мете-
не, автоматични машини за 
почистване на прозорци и 

машини за пране на чора-
пи. Това е типичен „мързе-
ланко“, който използва раз-
лични методи, за да нама-
ли времето за вършене на 
задачите от домакинството. 
Според него той „никога ня-
ма да готви“. Освен маши-
на за готвене, той си е за-
купил и автоматична ма-
шина за мързелив хляб и 
мързеливо барбекю.

Един от новите проду-
кти през последните годи-
ни, „перална машина за бе-
льо“, също е изключително 
популярен продукт сред же-
ните купувачи. Според дан- 
ните броят на продадените 
машини за пране на бельо 
се е увеличил с 690% през 
последните 30 дни.

В допълнение към фун- 
кции като метене и почи- 
стване, на пазара се поя-
вяват и машини с гласови 

В
функции, които говорят до-
ри диалекти. Младите хора 
гледат как роботи, говоре-
щи съчуански, шанхайски и 
североизточен диалект, ти-
чат из къщи всеки ден, кое-
то добавя много забавление 
към ежедневните банални 
домакински задължения.

Експлозивните продаж-
би на „машини за мързе-
ливци“ определено не озна- 
чават, че хората наистина 

са мързеливи. Напротив – 
това показва напредъка на 
технологиите, увеличаване-
то на стандарта на обикно-
вените потребители и пови-
шаването на техните очак-
вания към продуктите, кои-
то купуват. Потребители-
те в Китай търсят да живе-
ят по-добър живот по един 
по-интелигентен начин, а 
тези машини също правят 
живота по-интересен.

„Машини за мързеливци“ –  
хитови стоки на китайски пазар
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Едно откритие за всички хора

дин от тях е про-
фесор Юен Лон- 
пин, академик 
по растително 
инженерство и 
носител на Ме-

дала на републиката. Про-
фесор Юен е известен ка-
то успешен селекционер на 
нови сортове ориз, борец с 
глада по света, баща на т. 
нар. хибриден ориз. Той по-
чина на преклонна възраст 
преди две години, на 22 май 
2021 г. Професор Юен, ос-
тави след себе си кохорта 
от млади търсещи селек-
ционери, подари на света 
своя устойчив, даващ висо-
ки резултати хибриден ориз, 
който светкавично се нало-
жи из цяла Азия и Африка. 
Неговите заслуги в научни-
те изследвания и особено 
в развитието на хибриден 

ориз ще бъдат трайно за-
помнени в аналите на ис-
торията. 

През последните 50 го-
дини професор Юен е из-
държал на житейски труд-
ности, упорито е следвал 
целите си, въвеждайки ино-
вации в научните изследва-
ния, докато накрая изкач-
ва върха в изследванията 
и развитието на нов сорт 
ориз. С неговите научни 
разработки и принос Ки-
тай достигна челните мес-
та в световен мащаб в из-
следванията, разработване-
то и приложението на хи-
бриден ориз. Той не само 
подобри продоволствената 
продукция на Китай, но съ-
що така значително допри-
несе за световната храни-
телна сигурност чрез тех-
ническо разширяване и 

комерсиализация на хи-
бридния ориз. 

В наши дни площите с 
хибриден ориз в Китай се 
увеличават с над 16 милио- 
на хектара годишно, което 
представлява 57% от общи-
те оризови площи. Добивът 
на хибриден ориз се увели-
чава с около 2,5 милиона 
тона годишно, което може 
да изхрани допълнителни 
80 милиона души, постигай-
ки целта за самозадоволя-
ване и демонстрирайки ро-
лята на Китай в напредъка 
на селскостопанските тех-
нологии в глобален мащаб.

Академик Юен получа-
ва ред национални и меж-
дународни високи отличия. 
Книгата му „Технологията 
на производството на хи-
бридния ориз“, издадена 
от световната организация 

Е

Прехраната на обществото винаги е била една от основните теми за дискутиране и 
една от главните цели на управляващите кръгове, особено в развиващите се страни. 
Как да се открият най-ефикасните сортове, осигуряващи прехраната? Как да могат 
те да устояват на предизвикателствата на различните географски ширини? Трудни 
въпроси, на които мнозина специалисти са търсили отговор, но малцина са успели.

Китай реализира програмата „Главен 
изпълнителен директор на селски райони“

че много пъти е искала да се от-
каже, но е продължавала благода-
рение на подкрепата и насърчение-
то на преподавателите.

Миналата година екип от про-
грамата от Китайския земеделски 
университет идва в Дамяоджай, за 
да обучи хората в тънкостите на то-
ва как да се управлява семеен хо-
тел, как да се повишат цялостни-
те способности за стопанисване на 
селските райони. По време на по-
чивните дни за 1 май миналата го-
дина започва пробна работа по т. 
нар. село на етноса мяо. Местните 
хора, чиито предци традиционно се 
занимават със земеделие, участват 
със своите домове и земи в коопе-
рация, превръщайки ги в семей-
ни хотели. И резултатът е налице 
– през миналата година доходите 
на селото от туризъм достигат 1,3 
милиона юана.    

опреди 2 години Джу 
Юнхуей, сама жена от 
село, се прехранвала с 
отглеждане на цареви-
ца и картофи и през ум 
не й минавало, че живо-

тът за нея ще се промени коренно 
и ще стане „Главен изпълнителен 
директор на селски район“.

Домът на Джу е в село Дамяо-
джай, разположено високо в пла-
нините на провинция Юннан. Бла-
годарение на усилията за избавя-
не от бедността селото й изглежда 
напълно ново, но трудно се разби-
ра, че в него живеят хора от етно-
са мяо. През ноември 2021 г. На-
ционалният институт за изследва-
не на политиката за възраждане на 
селските райони към Китайския 
земеделски университет и интер-
нет компании стартират съвмест-
но програмата „Главен изпълните-
лен директор на селски райони“ и 
селското ръководство препоръчва 
Джу Юнхуей да се включи в обу-
чението.  

Първоначално не е искала да 
отиде, разказва тя, тъй като се при-
теснявала, че е само с прогимнази-
ално образование. С доста убежде-
ние от селското ръководство, тя все 
пак склонява и заминава на обу-
чение в Шънджън. Това е първият 
път, в който тя се качва на самолет.

На обучението са поканени 
най-добрите експерти в страната в 
сферите на земеделието, селското 
стопанство, селските въпроси и ди-
гиталните технология, а курсисти-
те са 55 души. За Джу Юнхуей не 
е лесно да разбере напълно какво 
говорят преподавателите. „Напре-
жението бе твърде голямо, често 
не можех да заспя до един-два часа 
през нощта“, разказва тя и добавя, 

Д
превръща в акцент за властите по 
места. Ду Тайшън, заместник-рек-
тор на Китайския земеделски уни-
верситет, посочва, че недостигът 
на специалисти по управление на 
селските райони все още е голям 
и не може да удовлетвори нуждите.

В отговор на това се ражда про-
грамата „Главен изпълнителен ди-
ректор на селски райони“, за да под-
готвя управленски кадри за нераз-
витите райони. Първите 55 учас-
тници идват от 10 провинции, ка-
то техният професионален опит е 
най-различен – от служители в ад-
министрацията, през големи земе-
делски стопани до предприемчиви 
млади хора, решили да се завърнат 
в родните си места.

От една година програмата е 
помогнала на немалко хора да ре-
ализират идеите си. Хуан Дзин е 
един от тях. Още преди участието 
му в програмата, в неговото село 
са засадени около 7 хектара смо-
кини, годишните приходи от кои-
то са били около 700 хиляди юа-
на. След обучението той се връща 
с нови идеи за развитие на произ-
водството и от юли до октомври 
управляваната от него кооперация 
реализира продажби за 2,7 мили-
она юана.

Син Пейлин, специалист от Ми-
нистерството на земеделието и сел-
ските райони, счита, че страната се 
нуждае от повече подготвени хора, 
които да стопанисват селските ак-
тиви. Ли Сяоюн, професор от Ки-
тайския земеделски университет, 
казва, че година след старта на про-
грамата вече има сравнително усъ-
вършенствана система за подготов-
ка на специалисти за селско разви-
тие, от която ще се възползват все 
повече райони.

Джу Юнхуей казва, че когато 
участва в обучение, умът й сякаш 
се намира в друг свят, където тя 
получава вдъхновение. На проведе-
ния в град Джаотун на 25 февруари 
тази година форум „Главен изпъл-
нителен директор на селски райо-
ни“ много други участници в обу-
ченията изразяват подобно мнение.

Като един от отличниците в обу-
ченията, Хуей Мин от село Фуан, 
недалеч от град Кунмин, разказва, 
че след като е завършила универ-
ситета, започва работа в селото, но 
няма никакъв управленски опит и 
среща много трудности. Благода-
рение на едногодишното обучение 
по програмата на Китайския земе-
делски университет, напрежението 
й намалява и тя е по-мотивирана.

След изкореняването на абсо-
лютната бедност в страната, въз-
раждането на селските райони се 

ФАО, е разпространена в 
над 40 държави и е водещо 
пособие за увеличаване на 
продукцията.

Едновременно академи-
чен ръководител и препо- 

давател, проф. Юен лично 
е подготвил много специа-
листи от различни страни 
на света и особено от Азия 
и Африка, където оризът е 
основна храна.

земеделие

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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Дългият живот зависи от доброто 
физическо и душевно състояние

О
ще преди хиляди 
години китайци-
те и други древ-
ни народи по 
света са разбра-
ли, че ако иска-

ме да се радваме на живо-
та дълги години, грижите 
за доброто физическо и ду-
шевно състояние трябва да 
започнат още на младини. 

Есенцията Дзин –  
коренът на живота

Според китайската фило-
софия, Дзин (есенцията на 
живота, най-фината енер-
гия, която човек получава 
от родителите си) формира 
материалната основа на ця-
лото тяло. Тя се съхранява 
в бъбреците и служи като 
депозиран капитал за раз-
множаването, растежа, раз-
витието и съзряването. На-
пример зачеването не е въз-
можно, ако дзин не е силна. 
Докато растем и достигнем 
зрелост, есенцията Дзин е в 
изобилие, докато с напред-
ването на годините тя по-
степенно отслабва. Всяка 
метаболитна дейност кон-
сумира Дзин и от поведе-
нието и начина ни на жи-
вот зависи дали ще я под-
силим, или изтощим. 

Докато сме млади, се ге-
нерира повече Дзин, откол-
кото се консумира, и изли-
шъкът от нея се съхраня-
ва в бъбреците. Изобилие-
то от Дзин в бъбреците съ-
действа за нашата жизне-
ност и гарантира издръж-
ливостта на организма. С 
течение на времето обаче в 
тялото вече не се натрупва 
излишък от Дзин, а започ-
ва да се консумира от ре-
зервите. Този спад води до 
загуба на силите и посте-
пенно остаряване. 

Хранителният режим
Вместо строгите диети 

традиционната китайска 
медицина набляга на раз-
нообразието от хранител-
ни продукти в ежедневното 
меню. Това, с което се хра-
ним, трябва да е съобразе-
но с индивидуалните нуж-
ди на всеки организъм, се-
зонните промени, както и 
да съществува баланс меж-
ду енергиите и вкуса на про-
дуктите. Небалансираното 
хранене води до прекале-
ното натрупване на енер-
гия в тялото. 

Консумирането на ле-
ка и лесносмилаема храна, 
точното количество, при-
ето в определено време, и 
спазването на определен ре-
жим гарантират, че далакът 
и стомахът работят ефек-
тивно, което поддържа по-
стоянното попълване на за-
пасите от Дзин. 

Сънят и ритъмът в 
природата

Сънят зарежда тялото с 
енергия и е важен за поддър-
жането на баланса между 
Ин и Ян. За да спим добре 
и да се чувстваме жизне-
ни, традиционната китайска 
медицина съветва да след- 

лучава Ян, а мъжът дава Ян 
и получава Ин. По прин-
цип това е равноправен и 
хармоничен обмен на ли-
бидо с еднаква полза и за 
двамата партньори. Тради-
ционната китайска медици-
на твърди, че съхранявана-
та в бъбреците Дзин, която 
е необходима за поддържа-
нето на сексуалната функ-
ция, може да бъде до голя-
ма степен изчерпана при по-
лов акт. Затова прекомер-
ният секс ще изчерпи ес-
енцията, което ще предиз-
вика здравословни пробле-
ми и дори е възможно да 
застраши живота. 

Освен умереност в ин-
тимните дела, традиционна-
та китайска медицина пре-
поръчва спазването на ня-
кои сексуални табута, за да 
се избегне прекомерното из-
разходване на скъпоценна-
та Дзин:

 не правете секс, когато 
сте уморени, гладни, чувст-
вате се слаби или емоцио-
нално нестабилни;
 не правете секс при 

екстремни промени на вре-
мето, например проливен 
дъжд, гръмотевична буря 
или при изключително сту-
дено или горещо време;
 не правете секс по 

празници или специални 
дни, например погребение, 
Нова година и т. н; 

 не правете секс на не-
подходящи места, каквито 
са например храмове, кух-
нята и гробище.

Облеклото
Дрехите топлят и пазят 

тялото от външните болес-
тотворни фактори. Затова е 
желателно в избора им да 
се съобразим с температура-
та на въздуха. Традиционна-
та китайска медицина пре-
поръчва „да се навличаме 
през пролетта и да мръзнем 
през есента“, което означа-
ва, че през пролетта е пре-
поръчително да не бързаме 
със свалянето на топлите 
дрехи, тъй като е възмож-
но зимният студ все още 
да не си е отишъл напъл-
но. Докато през есента не 
бива да бързаме да се на-
вличаме при първия прох-
ладен полъх. Така ще позво-
лим на тялото да се подгот-
ви за студеното време през 
зимата. Това е особено ва-
жно за децата, тъй като тра-
диционната китайска меди-
цина твърди, че каляване-
то подобрява циркулация-
та на кръвта и Ци и прави 
кожата и подкожната тъкан 
по-стегнати и гладки, кое-
то се предполага, че гаран-
тира здравето на децата и 
помага на развитието им. 
От друга страна, възраст-
ните хора е добре винаги 
да се обличат малко пове-
че от по-младите, тъй като 
относителният недостиг на 
Ян енергия и по-слабата фи-
зика означава, че те са уяз-
вими към външни неблаго-
приятни фактори като вя-
тър, студ и влага. 

ваме естествения ритъм в 
природата. Постоянното 
редуване на дневните или 
сезонни цикли е първичен 
израз на трансформацията 
между ин и ян във Вселена-
та. За да си осигурим по-до-
бър сън, традиционната ки-
тайска медицина препоръч-
ва в часовете, когато доми-
нира Ин, т. е. нощем, да 
почиваме и да сме актив-
ни, когато енергията Ян в 
природата е в изобилие, т. 
е. през деня. 

През нощта между 23 и 1 
часа е периодът, когато Ин  

Умерената почивка се спра-
вя с умората на тялото и 
ума и възстановява физи-
ческите и психически си-
ли на организма. 

Постигането на баланс 
между работата и почивка-
та е това, от което се нуж-
даем за един нормален и 
щастлив живот. Всеки изли-
шък или недостиг и в двете 
ще навреди на организма и 
ще доведе до заболяване. В 
„Хуандинейдзин“ се казва: 
„Продължителното стоене 
прав уврежда костите, про-
дължителното взиране вре-
ди на кръвта, твърде дълго-
то лежане вреди на Ци, пре-
комерното ходене вреди на 
сухожилията, дългото засе-
дяване уврежда мускулите.“ 

Ако спортуваме редовно, 
но в умерени граници, без 
да прекаляваме с натоварва-
нето, това ще бъде от полза 
за здравето. Но престарава-
нето ще навреди на черния 
дроб и бъбреците, тъй като 
сухожилията и костите се 
управляват от тези органи. 

Алкохолът
В Древен Китай са счи-

тали алкохола за лекарство. 
Историческите източници 
твърдят, че китайците са 
започнали да го използват 
преди повече от 4000 годи-
ни. Днес съществуват раз-
лични видове алкохол, на-
пример от просо, от ориз, от 
пшеница, с билки и други 
съставки. В своя труд „Бън-
цао Ганму“ („Компендиум 
на материя медика“) Ли 
Шъджън пише: „Алкохо-
лът е изцяло ян по приро-
да, лют и сладък на вкус. 
Затова подсилва жизнени-
те функции и изчиства па-
тогените. Алкохолът е сух 
и горещ по природа и се 
използва за изгонването на 
влагата и студа от тялото“. 
Съвременната традицион-
на китайска медицина из-
ползва алкохола, за да под-
сили действието на някои 
лекарства, да съживи дала-
ка, да затопли средния на-
гревател, да изгони болес-
тотворния вятър и студа от 
тялото и да стимулира кръ-
вообращението. 

Умерените количества 
алкохол са полезни за здра-
вето. По малко от „огнено-
то питие“ стимулира цир-
кулацията на кръвта и Ци, 
подобрява умствената дей-
ност, затопля организма и 
успокоява нервите. Но пре-
каляването с количествата 
със сигурност вреди. 

Сексът
Според древните китай- 

ски текстове при сексуа- 
лен акт жената дава Ин и по- 

достига своя пик и започ-
ва да се трансформира в 
Ян. Затова потокът на Ци 
в кръвта е лесно да бъде на-
рушен. В тези часове трябва 
да сме заспали, за да уле-
сним организма във възста-
новяването му. Ян достига 
своя пик на обед и започва 
да се трансформира в ин. 
Така че, половинчасова сле-
добедна дрямка би ни по-
могнала да сме по-ефектив-
ни в работата. 

Според древните мъдре-
ци посоката, в която лежим, 
също е от значение за ка-
чеството на съня. През ля-
тото те препоръчват да ля-
гаме с глава на изток, за да 
подсилим ян. През есента и 
зимата е по-добре да се на-
сочим на запад. 

Работа и почивка
Разумното физическо на-

товарване е от полза за по-
тока на кръвта и Ци, по-
мага за поддържането на 
здравето и укрепва съпро-
тивителните сили на тялото. 

здраве

Ерик СоЛХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда
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туризъм

Манастирът Палкхор е разположен в град 
Гианце в южната част на Тибетския 
автономен район. Той се намира на 230 
километра южно от Лхаса и на около 100 
километра източно от Шигатсе. Заради 
огромния си брой прилежащи постройки, 
манастирът се смята за най-големия 
религиозен комплекс в цял Тибет. Сред 
величествените сгради, които туристите 
могат да видят, са храмовете Кумбум, Пекор, 
Пелкхор Чоеде и Бодхи Дагоба.

елигиозният па-
метник е постро-
ен през 9-и век от 
сина на антибу-
дисткия владетел 
Лангдарма – Пел-

кхор цен. Любопитен факт 
от историята на тази духов-
на обител е, че първоначал-
но построяват храмовете, а 
доста по-късно града. Поя-
вява се манастирът, голя-
ма част от будистките па-
метници в Старата крепост, 
манастирите Пекор и Кум-
бум, а град Гианце  – едва 
през 14-и век, 5 века по-къс-
но. Последна се построява 
красивата сграда на мана-
стира Тсуклакхан, постро-
ен от княз Рабтон Кунзан 
Пхак в периода между 1418 
– 1425 година. 

В края на 15-и век райо-
нът започва да губи своето 
значение. През 1904 г. бри-
танците нападат Гианце и 
масово избиват живеещите 
там будисти. Сградите, на-
миращи се в манастирския 
комплекс, са унищожени и 
опожарени. За щастие, ня-
колко години по-късно зда-
нията са реставрирани.   

Днес религиозният па-
метник впечатлява с овал- 

Р

Манастирът Палкхор в Южен Тибет

страницата подготви  
Красимира иваНова

ната си архитектура – уни-
кално съчетание от някол-
ко източни стила в строи-
телството, а именно хан, ти-
бетски и непалски. Тук це-
логодишно живеят повече 
от 80 монаси.

Сред най-посещаваните 
храмове в манастира Пал-
кхор е Кумбум – известен 
още и като „Храма на десет- 

те хиляди Буди”, защото в 
него има огромен брои фи-
гури с различни размери. В 
4-етажната овална построй-
ка са разположени общо 108 
параклиса. 

Освен с архитектурата и 
артефактите си, храмът впе- 
чатлява и с красивите си сте- 

нописи, които описват жи-
тието на Буда. От особена 
важност за тибетския буди-
зъм е храмът Пелкхор Чое-
де, защото в него се поме-
щава културата едновремен-
но на три секти – Сакяпа, 
Кадампа и Гелугра. 

Друга забележителна по- 

стройка в Палкхор е Бодхи 
Дагоба. Сградата е висока 
над 32 метра и се издига на 
девет нива над земята. Тя 
има 108 порти и 76 парак-
лиси и храмове.

Всяка година стотици 
туристи посещават мана-
стира. Входът е на цена от 

40 юана, като всеки желаещ 
да влезе с фотоапарат или 
камера в комплекса тряб-
ва да заплати още 15 юана.
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трунният оркестър на 
Хонконг, основан от из-
вестната цигуларка Яо 
Дзюе, постигнал голя-
мо признание на мест-
но и международно ни-

во за своята „музикална уникал-
ност, съчетаваща източни и запад-
ни влияния“, изнесе в София кон-
церт в Концертната зала на На-
ционалното музикално училище 
„Любомир Пипков“. 

Това е първото гостуване на то-
зи оркестър в България, след което 
хонконгските музиканти ще гастро-
лират и в други страни на Източна 
и Централна Европа, сред които 
Гърция, Сърбия и Румъния. 

Турнето е организирано по по-
вод 10-ата годишнина от начало-
то на китайската глобална иници-
атива „Един пояс, един път“ и де-
сетгодишния юбилей на оркестъ-
ра. Идеята на хонконгските музи-
канти е чрез музиката да установят 
мост за културен и артистичен об-
мен между Китай и Европа. Турне-
то под наслов Strings of the Bauhinia 
популяризира духа на „Пътя на коп-
рината“, чрез музикални произве-
дения от различни части на света 

С

Амирис Родригес Барош: „Моята мечта 
започна да се сбъдва в Китай“

М
ного чужденци 
идват случайно 
в Китай, но ос-
тават тук зара-
ди мечтите си. 
Какво точно се 

случва, когато чужденците 
откриват истинското лице 
на Китай?

Амирис Родригес Ба-
рош е момиче от Брази-
лия. Преди години тя са-
мостоятелното започва да 
изучава китайски език, а 
сега е почитател и наслед-
ник на китайското нема-
териално културно наслед-
ство „дзиндун дагу“ – ре-
читативен вид представле-
ние, датиращо от време-
то на династия Цин, кое-
то някои определят и ка-
то „традиционен китайски 
рап“. Заради това нейните 
истории в Китай са пълни 
с китайски привкус.

„Когато китайският език 
се появи в живота ми, все 
едно божури разцъфнаха 
под топлите слънчеви лъ-
чи през месец май“, каз-
ва Амирис и пояснява, че 
именно през месец май е 
започнала да учи китайски 
език за първи път. Амирис 
е от бразилския град Фран-
ка и към момента учи в 
университета „Нанкай“ в 
град Тиендзин, специал-
ност „Международни от-
ношения“.

„Когато бях в гимна-
зията, един следобед в ко-
ридора на училището слу-
чайно видях на дъската ки-
тайски йероглифи, написа-
ни от учителката от Китай. 
За мен те бяха изпълнени с 

„Много обичам да ходя на 
различни пазари в Китай, 
където научих как живеят 
обикновените хора. Защо-
то истинският живот на ки-
тайците е там – в храната 
им.“ Амирис също така усе-
ща решимостта и мъдрост-
та на китайския народ да 
се отърве от бедността. Тя 
казва, че те са намерили 
пътя за „хармонично съжи-
телство с природата“, а ки-
тайското правителство ра-
боти действително за щас-
тието на хората. 

Амирис е пътувала и 
до окръг Джуанлан в про-
винция Гансу като помощ-
ник-учител, за да се запоз-
нае с развитието на основ-
ното образование в провин-
цията на фона на съживя-
ването на селските райони 
в Китай. 

За Амирис тези пет го-
дини в Китай са били пъл-
ноценни и значими и тя ре-
шава да продължи образо-
ванието си в страната и 
да работи за засилване на 
приятелството между бра-
зилския и китайския на-
род. „Научих много в Ки-
тай, много за историята и 
културата, концепциите и 
идеите на страната. Китай 
ми отвори светогледа и ме 
научи на много неща. Все 
още имам много да уча, а 
мечтата ми тепърва започ-
ва. Независимо какво ще 
правя в бъдеще, надявам се 
да се занимавам с дейнос-
ти, свързани с Китай, и да 
допринасям за приятелски-
те отношения между Китай 
и Бразилия.“

тайнственост и красота. То-
гава започнах да се интере-
сувам от китайския език и 
култура и ги обикнах ис-
тински. Това промени жи-
вота ми“, разказва Аримис.

Младата бразилка пър-
воначално започва са-
мостоятелно да изучава ос-
новите на китайския език, 
а по-късно се превръща в 
отличен студент в Инсти-
тут „Конфуций“ в Брази-
лия. Благодарение на своя-
та устойчивост и упорита 
мечта Амирис успешно 
кандидатства за стипенди-
антската програма на уни-
верситета Нанкай. През 
септември 2018 г. тя прис-
тигна в град Тиендзин, къ-
дето започва ново пътуване 
към своята „китайска меч-
та“. „Много съм щастлива, 
че мога да дойда да уча в 
Китай. Най-накрая мечтата 
ми започва да се сбъдва“.

Китайското нематериал-
но културно наследство на 

китайско културно наслед-
ство. В изпълненията на 
сцената тя не само усвоява 
прекрасния звук на тради-
ционните китайски музи-
кални инструменти, но и 
очарованието на „дзиндун 
дагу“. В него Амирис усе-
ща интегрирането и сблъ-
съка между източната и за-
падната култура.

„В изпълнението трябва 
да се пее, но това пеене е 
като говорене, докато се уд-
рят дъски и барабани. Мно-
го прилича на „традицио-
нен рап“. Често ходя с учи-
теля си на различни места 

да се споделят ценностите на ки-
тайската култура с международ-
ната публика и да се засилва кул-
турният, музикалният и артистич- 
ният обмен между народите.

Репертоарът на концерта, кой-
то включва уникална комбина-
ция от западна класическа музика, 

хонконгска смесена музика и тра-
диционна китайска народна песен, 
бе аплодиран от софийската музи-
кална публика, която оцени висо-
кото професионално майсторство 
на изпълнителите.

Бурни и продължителни апло-
дисменти получиха изпълненията 

Аплодисменти за Струнния оркестър  
на Хонконг в София

на известния австрийски цигулар с 
български произход Марио Хосен и 
солистката на оркестъра Яо Дзюе, 
която свири на цигулка „Стради-
вари“. Марио Хосен, който свири 
заедно с Яо Дзе, също гастролира 
с уникална цигулка „Гуаданини“. 

Яо Дзюе особено силно развъл-
нува публиката с виртуозното си 
изпълнение на „Годишните време-
на“ от Антонио Вивалди.

От 2013 г., когато е създаден, Хон- 
конгският струнен оркестър (HKSO) 
се радва на успешно артистично съ-
трудничество с редица международ-
ни музиканти и музикални групи, 
включително Тан Дон, Сара Чан, 
Цин Ли-уей, Хъйли Вестенра, Дей-
вид Ерлих, Андрес Карденес, каме-
рен оркестър „Сук“ и др.

През май 2018 г. оркестърът чу-
пи световните рекорди на Гинес за 
„Най-големия ансамбъл за струн-
ни инструменти“. През септември 
същата година HKSO бе удостоен 
с честта да бъде единствената из-
пълняваща група на церемонията 
по откриването на експресната же-
лезопътна връзка Гуанджоу – Шън-
джън – Хонконг (секция Хонконг).

Любомир миХаЙЛов

„дзиндун дагу“ е популя-
рен вид речитативно изку-
ство в Северен Китай. Ами-
рис казва, че когато за пър-
ви път е чула подобно „рап 
изпълнение“ е била силно 
привлечена от него. По-къс-
но тя започва да се обуча-
ва по-професионално и ста-
ва „чуждестранен наслед-
ник“ на това нематериално 

и даваме представления. То-
ва ми даде възможности да 
науча за обичаите на ки-
тайците, да изпитам начи-
на им на живот и да усетя 
истинските конотации на 
китайската култура.“

В Китай Амирис обича 
да се разхожда по улиците, 
за да се запознае с най-ав-
тентичния живот на хората. 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Общо 64 от световните елитни 
бадминтонисти ще участват във финалите 
на Световната купа по бадминтон в град 
Ханджоу, провинция Джъдзян, през декември, 
съобщи англоезичното китайско издание 
„Глобъл таймс“. Финалите, които ще се 
проведат от 13 до 17 декември, са  
най-високото ниво в серията бадминтон 
турове през годината. Само осемте най-добри 
играчи във всяка от годишните световни 
класации на петте отделни събития имат 
право да участват в турнира.

ова ще бъде пър-
вото голямо меж-
дународно спорт-
но събитие, про-
ведено в Ханджоу 
след Азиатските (и  

Пара) игрите, които неот-
давна се състояха там. То-
ва също е част от усилията, 
които Ханджоу полага, за да 
може градът да бъде дома-
кин и на други международ-
ни спортни събития и за да 
се създадат условия местни-
те жители да се възползват 
от богатото наследство на 
Азиатските игри в Ханджоу, 
както и на параигрите, със-
тояли се след тях в града.

Залата на Олимпийския 
спортен център в Ханджоу, 
която беше домакин на бас-
кетболния турнир на Азиат-
ските игри, ще бъде преус-
троена за финалите по бад-
минтон чрез инсталиране 
на контролна система с яс-
требово око и устройства за 
техническа статистика.

Световният номер 1 на 
сингъл за мъже Виктор Ак-
селсен от Дания, световни-
ят № 1 на сингъл за жени 
Ан Се-Йон от Южна Ко-
рея и китайските топ бад-
минтонисти Чън Юфей, Ли 
Шифън и Ши Юци, наред 
с други състезатели, ще 
участват във финалите.

След тазгодишното съ-
битие и през следващите 
четири години в Ханджоу 
ще се провеждат състеза-
ния за Световната купа по 
бадминтона.

Томас Лунд, генерален  
секретар на Световната фе-
дерация по бадминтон, бла-
годари на управата на град 
Ханджоу за техния ангажи- 

Световното първенство по ски свободен 
стил и халф-пайп в Джандзякоу 

т 6 до 9 декември 
Международната 
федерация по ски и 
сноуборд ще прове-
де своето Световно 
първенство по ски 

свободен стил и халф-пайп в 
китайския Джандзякоу, про-
винция Хъбей.

Гу Айлин, която взе два злат-
ни и един сребърен медал от  

Зимните олимпийски игри в 
Пекин през 2022 г., ще вземе 
участие на състезанията. 

Много други световни звез-
ди в зимните спортове също 
ще пътуват до Джандзякоу, а 
като цяло над 200 участници 
от целия свят ще се състеза-
ват за медалите.

О

Т

Финалите на световното по 
бадминтон ще бъдат в Ханджоу

Мао Генхон, говорител 
на Азиатските игри в Хан-
джоу, каза пред „Глобъл 
таймс“ през октомври та-
зи година, че игрите са до-
несли на Ханджоу дивиден-
ти в три аспекта.

Първо, местата и съоръ-
женията дават на местни-
те хора по-добър достъп до 
спорта за здраве. Спортна-
та площ на човек от насе-
лението се е увеличила от 
1,8 квадратни метра на 2,71 
квадратни метра през по-
следните осем години. 

Второ, игрите са помог- 

мент към бадминтона.  
„Бадминтонът е един от 
най-бързо развиващите се 
спортове в света с голямо 
участие на състезатели и 
многобройни фенове. Хан-
джоу със своята превъзход-
на спортна инфраструкту-
ра и опит в организиране-
то на елитни международ-
ни спортни събития е идеа-
лен домакин за нашите фи-
нали“, казва Лунд.

След Азиатските игри 
Ханджоу изпълни ангажи-
мента си да изгради град 
за международни спортни 
събития.  Градът е възпри-
ел хибриден модел, насочен 
към отваряне на съоръже-
нията за обществеността, 
като същевременно продъл-
жава да изпълнява ролята 
на домакин на вътрешни 
и международни събития, 
чрез които се повишава ре-
путацията на града.

В допълнение към све-
товните финали по бадмин-
тон, първата Международ-
на суперкупа по кану-каяк 

също ще се проведе в Хан-
джоу през октомври 2024 г.

Градът ще кандидатства  
и за домакин на водещи 
международни събития ка-
то Глобалните игри за елек-
тронни спортове през 2024 
година, както и за Светов-
ната купа по стрелба с лък 
през 2024 г. и за Световна-
та купа на Международната 
федерация по стрелба през 
2025 година.

нали за подобряване на ин-
фраструктурата на Ханджоу, 
а параигрите са насърчи-
ли изграждането на съоръ-
жения без бариери и други 
улеснения за състезателите 
с увреждания. 

Трето, игрите са стиму-
лирали развитието на мест-
ния спорт. Например цен-
търът за конна езда Тонлу 
вече е положил основите за 
бъдещото си развитие.

Чен Юфей на Азиатските 
игри в Ханджоу

Ши Ючи на  
турнира Thomas Cup  

в орхус, Дания

Ли Шифън на 
турнира Thomas Cup  

в орхус, Дания
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Снимка Синхуа

BYD ще продава нов модел 
електрически автобус в Япония

В
одещият произ-
водител на елек-
трически превоз-
ни средства BYD 
в Китай ще за-
почне да прода-

ва нов модел среден елек-
трически автобус в Япония, 
за да отговори на нараства-
щото търсене на екологичен 
обществен транспорт в та-
зи страната.

Моделът J7, предназна-
чен за японския пазар, има 
пробег от 250 км и е на це-
на от 36,5 милиона японски 
йени (около 240 000 щат-
ски долара), бе съобщено 
на брифинг на BYD Japan 
Co., Ltd. Поръчките за не-
го ще се приемат от 1 яну-
ари 2024 г., като доставки-
те се очакват през есента 
на 2025 г.

Китайският автомобилен 
гигант навлезе на японския 

пазар на електрически авто-
буси през 2015 г., като дос-
тави пет бройки в Киото. В 
момента BYD държи над 70 
процента дял от японския 
пазар на електрически ав-
тобуси и цели да постигне 
кумулативни продажби от 

4000 автобуса в страната до 
2030 г.

Въпреки че може да се 
похвали със зрял автомо-
билен пазар, Япония изо-
става от останалите разви-
ти страни в преминаването 
към електромобили.

Снимка Синхуа

Седмото международно изложение “Пътят на коприната” 
Изложението, което бе открито на 16 ноември в Сиан, столицата на северозападната 
провинция Шънси, привлече голям интерес.

К

Битовите 
фотоволтаични 
системи в Китай 
достигнаха 105 GW

ъм края на сеп-
тември инстали-
раният капаци-
тет на битови-
те фотоволтаи- 
чни системи в 

Китай е достигнал 105 ги-
гавата, покривайки над 5 
милиона домакинства в 
селските райони. Това по-
казват последните данни 
на Китайската национална 
енергийна администрация.

През първите три три-
месечия на 2023 г. капаци-
тетът на новоинсталира-
ните фотоволтаични сис-
теми възлиза на 32,98 ги-
гавата. Този нов бум в из-
ползването на слънчева 
енергия за електричество 

главно в селските и високо- 
планинските райони иг-
рае жизненоважна роля за 
осигуряване на безопасно 
и надеждно снабдяване с 
електроенергия, насърчава-
не на зелената трансфор-
мация, както и стимули-
ране на доходите на земе-
делските производители.

Според прогнози на 
Националната енергийна 
администрация близо 27 
300 кв. км от общите по-
кривни площи, които ще 
свържат повече от 80 ми-
лиона селски домакин-
ства, могат да бъдат обо-
рудвани с фотоволтаични 
системи за генериране на 
електроенергия.

Кулинарно изложение
Жителите на квартал Лаошан в Циндао, провинция Шандун, 
участваха с желание в кулинарното изложение на скулптури 
от тесто.

Снимка Синхуа

Храмът Дюн 
в град У’уей 
бе отворен за 
посетители 
Будистки храм, 
първоначално 
построен 
през 363 г., в 
северозападната 
китайска 
провинция Гансу 
ще бъде отворен 
отново за 
обществеността, 
след като 
беше затворен 
две години за 
реставрация. 

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. „Г. раковски“ 99 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2024 г.
Каталожен № 381


